宋善文 ● 著

☆本书 将 为 您 解答人民 的 疑 问 \*



\* 本 书 将 为 您 解 答 人 民 的 疑 问 \*



A TEL M. H.
Qunyan Press

## 图书在版编目 (CIP) 数据

新时期人民内部矛盾/宋善文著.一北京:

群言出版社, 2007

ISBN 978 - 7 - 80080 - 676 - 6

I. 新··· II. 宋··· III. 人民内部矛盾—研究—中国 IV. D66

中国版本图书馆 CIP 数据核字 (2007) 第 052684 号

## 新时期人民内部矛盾

出版人范芳

责任编辑 方 醒

出版发行 群言出版社 (Qunyan Press)

地 址 北京东城区东厂胡同北巷1号

邮政编码 100006

网 站 www.qypublish.com

电子信箱 qunyancbs@dem-league.org.cn 联系电话 010-65263345 65265404

总 经 销 群言出版社发行部

读者服务 010-65220236 65265404 65263345

法律顾问 中济律师事务所

装帧设计 美信书籍设计工作室

印 刷 北京大容彩色印刷有限公司

版 次 2007年3月第1版 2007年3月第1次印刷

开 本 880×1230mm 1/32

印 张 9.75

字 数 240 千字

书 号 ISBN 978-7-80080-676-6

定 价 26.00 元

# ▲ [版权所有, 侵权必究]

# 中文摘要

人民内部矛盾学说是马克思主义经典作家马克思恩格斯不曾遇到和论述过,但又是马克思主义发展史上面临的重大理论和实践课题。1957年2月,毛泽东同志发表了《关于正确处理人民内部矛盾的问题》的讲话,创造性的发展了马克思主义理论,也标志人民内部矛盾理论的形成。尽管《关于正确处理人民内部矛盾的问题》的理论对我们具有长期的普遍的指导意义,但我们在新世纪、新阶段面临的环境、形势、任务、问题都发生了变化,这些变化要求我们必须研究新形势下的人民内部矛盾。

一、"人民内部矛盾"的内涵有了新变化。毛泽东根据 1956年前后国内外的实际,提出"人民内部矛盾"的概念。指出"一般说来,人民内部的矛盾,是在人民利益根本一致的基础上的矛盾"。毛泽东的人民内部矛盾定义,是我们认识、处理人民内部矛盾的基本指针。改革开放以来,人民内部矛盾本质上没有改变,但情况发生了一些新变化。首先,"人民"的内涵有了新扩展,阶层有了新变化。"人民"的标准已突破了纯粹政治的范围,具有了更多的经济意义和爱国主义意义。人民的阶层也由"两大阶级,一大阶层",演变为"十大阶层"。其次,"内部"及与"外部"的关系也有了新变化。处理"内部"与"外部"的关系,已不适合用"专政"、"斗争"的方法,而是要谋求"合作"、"共赢"。再次,"利益根本一致"出现了新变化:经济利益突显出来,成为各种利益中的核心利益;"根本一致"表

现出总体和长远的特征:而且呈现出复杂的情形。最后,"矛 盾"的程度发生了新变化:"矛盾"的"量"在不断扩大和积 累;"矛盾"中出现了阶段性部分质变。

二、新时期人民内部矛盾的表现和特点。从矛盾主客体的角 度划分,新时期人民内部矛盾表现为主体中的矛盾和客体中的矛 盾:从中国城乡二元经济结构的角度划分,表现为农村领域的矛 盾和城市领域的矛盾:新时期人民内部矛盾的主要特点有:1. 性质上具有非对抗性,同时对抗性明显增强: 2. 发展中具有转 化性,同时矛盾的发展趋势复杂多变;3.矛盾症结复杂多样, 同时矛盾的物质利益性越来越突出; 4. 反应上具有敏感性, 就 业压力大逐渐成为人民内部矛盾敏感性的增长点; 5. 形成中具 有纠合性,群体性事件增多;6. 经济领域矛盾突出,同时思想 文化领域的矛盾多样化; 7. 民族宗教矛盾复杂交织; 8. 干群矛 盾表现突出。

三、新时期人民内部矛盾产生的原因分析。社会主义社会的 基本矛盾是人民内部矛盾产生的总根源:我国社会主义社会的主 要矛盾是新时期人民内部矛盾产生的最深刻的社会经济根源:改 革作为一场极其广泛而深刻的社会变革,引起了全民性利益格局 的大调整、势必引发各社会主体之间的利益上的冲突与摩擦、这 是新时期人民内部矛盾产生的体制根源: 我国社会转型期由于改 革措施不配套和政策法规不完善, 以及由于政治体制改革相对滞 后,新旧体制并存、交叉和碰撞,造成社会经济政治生活的某种 无序状态,这是新时期人民内部矛盾产生的结构性根源:我国社 会变革必然带来思想观念上的异常活跃和深刻变化、引起新旧思 想观念的冲突与摩擦,这是新时期人民内部矛盾产生的思想根 源,风云变幻的国际环境也是人民内部矛盾产生的原因。

四、人民内部矛盾运行的状态分析。人民内部矛盾运行的基 本形式是阶层竞争:人民内部矛盾的运行状态主要有。潜伏状

态、显现状态、诉求状态、冲突状态。人民内部矛盾的潜伏状态 主要是由人民内部存在着的差别造成的。显现状态是相对于潜伏 状态而言的, 广义的显现状态, 还包括诉求状态和冲突状态, 狭 义的显现状态是指这样一种状态:矛盾已经明显或较明显地显示 出来,但还没有发展到迫切需要立即解决的程度,更没有发展为 冲突状态。所谓诉求状态,就是这些矛盾已经比较尖锐、比较激 烈、矛盾本身已经强烈要求解决。在现实中人民内部矛盾的诉求 状态主要表现为信访和上访。人民内部矛盾的冲突状态,主要表 现为群体性事件。从对抗程度分析,人民内部矛盾有:非对抗状 态、对抗性状态。

五、人民共同利益对人民内部矛盾的影响。在现代社会, "合作共赢"已经越来越成为人们的共视。人民共同利益与人民 内部矛盾成反比例的关系,就是说,人民内部的共同利益越大, 人民内部的矛盾就越小; 人民内部的共同利益越小, 人民内部的 矛盾就越大。人民内部矛盾与人民共同利益的这一关系启示我 们:增加共同利益是处理新时期人民内部矛盾的重要策略。

六、当前突出的人民内部矛盾, 贫富悬殊。贫富差距既是人 民内部矛盾产生的重要根源, 又是新时期人民内部矛盾的突出表 现。当前两种不同的收入差距对人民内部矛盾有不同的影响,一 种是以按劳分配为主体、多种分配方式并存的分配制度,在实践 中逐步形成了以资本、技术、知识按贡献大小参与分配的相对公 平的分配方式。这些收入差距一般不会激化人民内部矛盾。另一 种是不公平的分配方式引起的收入差距,主要有:由腐败引起的 收入差距;由垄断引起的收入差距;因教、因病返贫引起的收入 差距;因二元经济结构引起的城乡收入差距;因税收体制不健全 引起的收入差距;因政策偏差导致的收入差距。这些收入差距更 容易激化人民内部矛盾。其实,收入差距的原因更是激化人民内 部矛盾的深层次原因。所以,有收入差距并不可怕,问题是什么

#### 4 时期人民内部矛盾

原因引起的收入差距。也就是:不在于富人有多富,而在于富人是怎样致富;不在于穷人有多穷,而在于穷人为什么穷。只要"富得有理,穷得公平",人民内部矛盾也会相对缓和。相反,如果"富得无理,穷得不公",必将激化人民内部矛盾。所以,"富的方法,穷的理由",成为新时期影响人民内部矛盾紧张与缓和的重要因素。当前我国社会人民内部矛盾相对激化的重要原因,恰恰在于一部分富人"富得无理",一部分穷人"穷得不公"。共同富裕是解决人民内部贫富差距矛盾的根本方法。

七、新时期处理人民内部矛盾的原则与方法。由于矛盾无处不在、无时不有,总体上看,我们是不可能"消解"普遍存在的人民内部矛盾的,我们只能"消解"某一具体的人民内部矛盾,而不能"消解"人民内部矛盾"本身",所以,"缓和"人民内部矛盾就成为我们的战略选择。这样就有了"消解"与"缓和"的原则。其他原则主要有:具体问题具体分析的原则;公平原则;用发展的办法解决发展中问题的原则;"以人为本"原则。这些原则中包含着许多具体的方法,有时"原则本身就是方法"。

八、探索处理人民内部矛盾的长效机制。处理人民内部矛盾,不仅需要有原则和方法,还需要探索能够有效处理人民内部矛盾的长效机制。处理人民内部矛盾的机制主要包括:利益平衡机制;民主协商机制;法律调处机制;道德教化机制;矛盾预警机制;社会应急机制;沟通调解机制;宣传教育机制。运用这些机制时,既要具体分析,又要与时俱进。有时多种机制还要同时运用。

关键词:人民内部矛盾;新时期;理论和实践。

# **Abstracts**

The theory of Contradictions among the people is an important theory and practice topic that Marxist classic writers, Marx and Engels had never confronted and discussed, but it is an important theory and task for practice in Marxist development history. In February 1957, comrade Mao Zedong delivered the speech "The Thought of Correctly Handling the Contradictions among the People" which developed the Marxist theories, as well as symbolized the formation of the theories of the Contradictions among the People. Although the thought gave us long – term and universal guidance, the change of environment, situations, missions and problems in the new century require us studying the contradictions among the People under the new situation.

1. "The Contradictions among the People" contains new meaning. According to the situations at home and abroad in 1956, Mao Zedong brought forward the concept of "the Contradictions among the People", pointing out that "generally speaking, the Contradictions among the People, are contradictions on the precondition of accordant and common interest among people". The definition is the guidance that how to deal with the Contradictions among the People. After the reform and opening, the essence of the Contradictions among the People did not change, but the circumstances did. Firstly, the meanings of "people" and the strata developed. The category of "people" has

2

already broken the scope of the pure politics, having more economic and patriotic meaning. The construction of people's strata also, turns into "ten greatest stratums" from "two great classes and one big stratum". Secondly, "the relations between inner part" and "exterior" changed also. Handling the relations by dictatorship and combating was not suitable. In fact, we should seek for cooperation and winwin. What's more, "accordance of fundamental interest" altered: The economic interest become the core interest of all. "Accordance of fundamental interest" indicates its collectivity and durability as well as the complex of the situations. Lastly, "contradictions" had some qualitative changes.

2. The characteristics of the Contradictions among the People in the new era. From the perspective of the body and object of contradictions, the Contradictions among the People in the new era is reflected on the conflicts among the bodies and that among the objects: From the perspective of the duality of the economic structure in towns, the Contradictions among the People in the new era is represented by the conflicts in countryside and cities. In the new era, characteristics of the Contradictions among the People mainly contain seven aspects: Firstly, it is marked by the quality of non-confrontation, while the quality of confrontation is getting more and more obvious; secondly, its development is marked by transformation, while the development of the Contradiction is complicated and changeable; thirdly, the causes of the Contradictions is complicated and diversified, with material benefits as its prominent feature; fourthly, the reaction of the Contradiction is characterized by sensitivity, and the ever increasing employment pressure has become the growth point of the sensitivity of the Contradictions among the People. Fifthly, the Contradictions is formed

from combining various elements, with outbreak of increasing group events; sixthly, conflicts in the economic field get more fierce, accompanied by the diversity of conflicts in the field of culture; seventhly, the Contradictions is complicated by the complexity of ethical and religious conflicts; eighthly, conflicts between leaders and the public is getting more prominent.

- 3. Analysis of causes of the Contradictions among the People in the new era. It contains: the general root; social economic factor; systematic factor; structural factor; ideological factor; international environmental factor.
- 4. Analysis the state of the Contradictions among the People. The basic form of the movement of the Contradictions among the People is the strata conflicts; the movement of the Contradictions among the People mainly appears in the following ways: latent state, emerging state, appealing state and conflictive state. The latent state is due to differences among people. The latent state is opposite to the emerging state. The emerging state is in the broad sense, which includes appealing state and conflictive state; when it is in narrow sense which means that the contradictions have been already obvious, but have not yet developed to the degreed needing the prompt settlement, nor have developed into the conflictive state. The so-called appealing state means these contradictions are already relatively sharp and fierce, which themselves required badly to be solved. Conflictive state of the Contradictions among the People mainly manifests as community affairs. According to the degree of resistance, the Contradictions among the People include conflictive state and un-conflictive state.
- 5. The influence that the common interest of people laid upon the Contradictions among the People. In the modern society, more and

more people come to the recognition of "the cooperation and win-win concept". The common interest of people and the Contradictions among the People is in the reverse ratio, that is to say, the more the common interest of people, the less the Contradictions among the People and vice versa. This relation between the Contradictions among the People and the common interest of people reveals that enlarging the common interest of people is an important strategy of dealing with the contradictions among the people in the new period.

6. The present prominent contradictions among the people: The big gap between the rich and poor. The gap is not only an important root of contradictions among the people, but also the manifestation of contradictions among people in the new period. The present two different kinds of income gaps influence the contradictions among the people. One is the relatively fair allotment method. These incomes margin will not arouse to turn the people's internal contradictions generally. Another is caused by the unfair allotment method, which mainly contains: Income gap cause by corruption; income gap caused from the monopolies; the gap resulted from the poverty because of poor educations and illness; income gap caused by the economic structure of city and country; income gap caused by the tax system and the policy deviation. These incomes gap arouses to the contradictions among the people easily. In fact, the causes of the income gap are the deep reason of the contradictions. So, the income gap is not terrible, the problem is what causes the income gap. What's more the problem doesn't lie in how rich the rich man are, but the way the rich amass a fortune; doesn't lie in how poor the poor people are, but the reason why the poor people are poor. If only "the reason of being rich and poor is reasonable", the contradictions among the people would become not

so serious. In contrary, if the reason of being rich is reasonable, while the reason of being poor is unjust, it will cause serious contradictions. So, "how the rich become rich, and how the poor become poor", is the important factor that contributes to the internal contradictions strain and mollifies. Being rich together is the basic method to solve the contradictions caused by the income gap between the rich and the poor.

- 7. The principle and method of solving the inner contradictions among the people. The "eliminate" and "mollify" principle. Concrete analysis principle of concrete problem; Fair principle; the principle that the way of development resolves the problem of development; "people-centered" principle. It include many concrete methods in these principles, sometimes the principle is a method as well.
- 8. Long effect mechanism of handling the contradictions among the people. It include: Equilibrium mechanism of interest balancing; The democratic consultation mechanism; The law adjustments mechanism; The morals culture mechanism; contradiction early warning mechanism; The social emergency the mechanism; Communicate and intermediation mechanism; Publicity and education mechanism.

Key words: The internal contradictions among people; in the new era; theroy and practice.

# 目 录

	摘要
Abs	tracts 1
导	论······ I
	一、新时期人民内部矛盾研究的重要性 1
	二、近年来人民内部矛盾研究综述 5
	(一) 关于毛泽东对人民内部矛盾学说的
	历史性贡献
	(二) 关于邓小平对人民内部矛盾学说的
	历史性贡献
	(三) 关于江泽民对人民内部矛盾学说的
	贡献
	(四)关于新时期人民内部矛盾的表现 21
	(五)关于新时期人民内部矛盾的特点 25
	(六)关于新时期人民内部矛盾的根源 27
	(七) 关于新时期处理人民内部矛盾的
	方法和对策29
第一	章 "人民内部矛盾"内涵的新变化 32
	一、"人民"的内涵及阶层的新变化 33
	二、"内部"及其与"外部"关系的新变化

# 2 时期人民内部矛盾

	三、	"利益根本一致"情况的新变化	50
		(一)"利益"中的经济利益突出出来,	
		成为各种利益中的核心利益	51
		(二)"根本一致"表现出总体和长远的	
		特征 5	53
		(三) 当前利益的根本一致还呈现出复杂	
		的情形	56
	四、	"矛盾"程度的新变化	59
		(一)"矛盾"的"量"在不断扩大和积累 5	59
		(二)"矛盾"中出现了阶段性部分质变 6	50
第二	章	新时期人民内部矛盾的表现和特点	62
	<del></del> ,	人民内部矛盾在矛盾主体和客体中的表现 6	53
		(一) 新时期人民内部矛盾在矛盾主体中的	
		表现	3
		(二) 新时期人民内部矛盾在矛盾客体中的	
		表现	9
	二、	人民内部矛盾在农村和城市的表现 7	3
		(一) 人民内部矛盾在农村的表现 7	4
		(二) 人民内部矛盾在城市的表现 7	5
	三、	新时期人民内部矛盾的特点 7	9
第三	章	新时期人民内部矛盾产生的原因分析 8	6
	<del></del> 、	总根源 8	6
	<u> </u>	社会经济根源 8	8
	$\equiv$ 、	体制性根源9	0
	四、	结构性根源9	3
	五、	思想根源 100	0

六、	国际原因	103
第四章	新时期人民内部矛盾运行的状态分析·····	104
<u> </u>	人民内部矛盾的运行状态分析	104
	(一) 潜伏状态	105
	(二) 显现状态	107
	(三) 诉求状态	108
	(四) 冲突状态	117
=,	人民内部矛盾的对抗程度分析	121
	(一) 人民内部的"非对抗"与"局部对抗"	
		122
	(二) 正确认识人民内部存在着局部对抗的意义	
		128
	(三) 防止、避免和缓解人民内部矛盾呈现	
	对抗状态	129
第五章	新时期人民共同利益对人民内部矛盾的影响	131
<b>—</b> ,	利益范畴的嬗变及其在社会发展中的作用	
		131
二、	人民共同利益的层次、分类及对人民内部	
	矛盾的影响	134
	(一) 共同利益是在生产活动中形成的	134
	(二) 国家最根本的任务是以"共同利益"	
	的姿态来保护和调整各种利益关系	135
	(三) 共同利益的层次、分类及对人民内部	
	矛盾的影响	137
第六章	当前突出的人民内部矛盾: 贫富悬殊	150

# 4 新时期人民内部矛盾

一、	收入差距、贫富差距,两极分化,概念辨析	
	及对人民内部矛盾的影响	150
	(一) 前者反映的是社会现象,后者反映的	
	是社会的本质	153
	(二) 前者是一个生产力范畴,后者是一个	
	生产关系范畴	155
	(三) 前者是收入量的多少,后者体现着收	
	入质的区别	159
	(四) 前者呈现相对静止的状态,后者呈现	
	向两极运动的状态	162
<u> </u>	我国当前收入差距现状	165
三、	当前影响人民内部矛盾的两种不同类型的	
	收入差距	169
	(一) 公平的收入差距及其对人民内部矛盾的	
	影响	170
	(二) 不公平的收入差距及其对人民内部矛盾	
	的影响	173
四、	共同富裕是解决人民内部贫富差距矛盾的	
	根本方法	184
第七章	新时期处理人民内部矛盾的原则与方法	199
<b>–</b> ,	"消解"与"缓和"的原则	200
Ξ,	具体问题具体分析的原则	202
三、	公平原则	205
	用发展的办法解决发展中问题的原则	
五、	"以人为本"的原则	218
第八章	探索新时期处理人民内部矛盾的长效机制	221

	<del></del> ,	`	利益	平	衡	孔制	•••	•••	•••	••••	••••	• • • •	• • • •	••••		•••	••••	••••	•••	222
	_	,	民主	协	商相	孔制	• • • •	•••	•••	• • • •		• • • •	• • • •	• • • •	• • • • •	•••	••••	••••	•••	225
	三、		法律	調	处机	孔制	•••	•••	•••	••••	• • • •	• • • •	• • • •	••••	• • • • •	•••	••••		•••	228
	四、		道德	教	化	孔制	•••	•••	• • •	• • • •	••••	• • • •	•••	••••	• • • •	•••	••••	• • • • •	•••	237
	五、		矛盾	预	警相	孔制	•••	•••	•••	• • • •	••••	• • • •	• • • •	• • • •	• • • •	•••	••••	• • • • •	•••	240
	六、		社会	应	急机	机制	•••	•••	•••	• • • •	••••	• • •	•••	• • • •	• • • •	•••	••••	• • • • •	•••	241
	七、		沟通	调	解札	几制	•••	•••	•••	• • • •	••••	• • • •	•••		• • • •	•••	••••		•••	243
	人、		宣传	教	育相	几制	•••	•••	•••		••••	• • • •	•••		• • • •	•••	• • • •			247
主要	参	考	文献	<del></del>	• • • •	••••	•••	•••	•••	••••	••••	• • • •	•••		• • • • •	•••	• • • •		•••	252
后	记·		• • • • •	• • • •	••••	• • • • •	•••	•••	••••	•••	• • • •		•••	••••	• • • •	· · ·	• • • •			259